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PREFACE 
A L T H O U G H Canada has taken a leading place in the field of official statistical compilation and 

A A analysis, she has, perhaps, lagged behind certain other countries in the translation of statistics 
from the tabular to the visual form, i.e., in the field of diagrammatic presentation. There are 

several reasons for this: the primary costs of planning, draughting and printing statistical maps and 
diagrams are exceedingly heavy, even when the reproduction is in black-and-white, and when several 
colours are involved, the final cost is increased three to four times—yet colour is essential if the best 
results are to be achieved. Yet to say the least, it is questionable whether many of the so-called statistical 
atlases published in the past have justified the expense involved in their preparation. However, in 
recent times the technique of the visual form of presentation of economic and statistical data has made 
rapid strides and has become sufficiently recognised to warrant the work and expenditures involved. 
It is now an accepted means of conveying to the general reader statistical analyses such as those of 
population that ordinarily would not attract general attention. 

How best, then, can the desired aims and objectives be achieved? To be effective, the data must 
be presented in such a manner as to hold the interest of the average reader and, at the same time, must be 
portrayed as simply as possible. The graphic method is an admirable vehicle for doing this; the census 
reports, especially, furnish many classes of data capable of conversion into easily interpreted statistical 
maps and diagrams, but the work of interpretation must be planned so that results are "predigested^ for 
the reader. Since the appeal is through the eye rather than directly to the nund, it is very easy, even 
when unintentional, to distort facts presented as pictures and, for this reason, a high level of accuracy 
in planning and executing such maps and charts is essential. 

To the vast majority of Canadians, the millions of dollars expended each decade in taking the 
Dominion Census have no counterpart in actual understanding of the purpose behind the expenditure 
or of the significance of the results obtained. True, such results are presented statistically between 
the covers of twelve to fourteen massive and closely printed volumes of tables, but these, though they 
may be invaluable to students of demography and to professional statisticians, are, unfortunately, an 
undiscovered and unexplored world to most people. Yet it is important that the average man should 
have his interest aroused and should be encouraged to interpret these statistics for himself. 

Undoubtedly, there is a need for better maps and charts touching on the various analyses of the 
population than, up to the present, have been offered to the public; such maps and charts are becoming 
more and more indispensable to realistic studies of population problems. The present Census Atlas 
has been compiled to meet this need. It is the first really comprehensive census atlas ever published 
in Canada. The field was explored in a very superficial way in a general "Atlas of Canada'1 prepared 
by the Chief Geographer of Canada and published by the Department of the Interior in 1906 (new 
edition, 1915.) That effort was, however, more a physiographic, geological and topographic than an 
economic study and the data on population were very limited. In 1931 the Dominion Bureau of 
Statistics published for the first time a purely statistical atlas on the agriculture, climate and population 
of the Prairie Provinces of Canada, designed to show past developments and conditions as they then 
existed. This atlas was based on the quinquennial census data of 1926. It was primarily an agricultural 



PREFACE 

BIEN que le Canada occupe une place de premier rang dans le domaine de la compilation et de 
I l'analyse statistiques officielles, il est, peut-être, en arrière de certains autres pays dans la conversion 

des statistiques de la forme tabulaire à la forme visuelle, i.e. dans le domaine de la présentation 
schématique. Et ce pour plusieurs raisons: le coût préalable de la préparation, du dessin et de l'impres-
sion de cartes et diagrammes statistiques est excessivement élevé, même pour une reproduction en blanc 
et noir, et si on emploie plusieurs couleurs le coût définitif est triplé ou quadruplé—et cependant la 
couleur est la condition essentielle des résultats les meilleurs. Pourtant, il est pour le moins discutable 
que les prétendus atlas statistiques parus dans le passé aient justifié la dépense nécessitée par leur prépa-
ration. Cependant, ces derniers temps la technique de la présentation sous forme visuelle des données 
économiques et statistiques a fait de grands pas et est devenue asses vulgarisée pour justifier le travail et 
les dépenses qu'elle implique. C'est maintenant un moyen accepté de communiquer au lecteur en général 
des analyses statistiques comme celles de la population qui ordinairement ne capteraient pas l'attention 
générale. 

Quel est donc le meilleur moyen d'atteindre le plus directement le but visé.7 Pour être effectives, 
les données doivent être présentées de telle manière que l'intérêt du lecteur moyen soit soutenu tout en 
maintenant la plus grande simplicité possible. La méthode graphique sert à cette fin de véhicule 
admirable; les rapports du recensement, surtout, fournissent plusieurs classes de données qui se prêtent 
à la conversion en cartes et diagrammes statistiques d'interprétation facile, mais il faut préparer le travail 
d'interprétation de manière que les résultats soient facilement assimilables par le lecteur. Comme il est 
fait appel aux yeux plutôt qu'à l'esprit directement, il est très facile, même involontairement, de 
dénaturer les faits présentés sous forme d'images et, pour cette raison, un niveau élevé d'exactitude dans 
la préparation et l'exécution de ces cartes et graphiques est essentiel. 

Pour la vaste majorité des Canadiens, les millions de dollars dépensés chaque décennie pour le 
Recensement du Dominion n'ont pas de contre-partie dans une réelle compréhension de l'objet de ces 
dépenses ou de l'importance des résultats obtenus. 11 est vrai que ces résultats sont présentés sous 
forme de statistiques entre les couvertures de douze à quatorze gros volumes de tableaux imprimés en 
petit caractère, mais ces données, quelque précieuses qu'elles soient pour les démographes et les statis-
ticiens professionnels, restent malheureusement pour la plupart des gens un monde inconnu et inexploré. 
Et pourtant il importe que l'homme moyen trouve intérêt et encouragement à se faire de ces statistiques 
une interprétation personnelle. 

Certes, le besoin existe de cartes et graphiques illustrant les diverses analyses de la population 
plus clairs que ceux offerts au public jusqu'à maintenant; de tels cartes et graphiques deviennent de plus 
en plus indispensables à des études réalistes des problèmes de la population. C'est pour répondre 
à ce besoin qu'a été compilé le présent Atlas. C'est le premier Atlas de recensement réellement 
compréhensif qui soit publié au Canada. Le domaine a été exploré d'une façon très superficielle dans un 
"Atlas du Canada" préparé par le Géographe en chef du Canada et publié par le Ministère de l'Intérieur 
en 1906 (nouvelle édition, 1915). C'était, cependant, une étude physiographique, géologique et 
topographique plutôt qu'économique et les données sur la population y sont très limitées. En 1931 , 



INTRODUCTION 

THE background for the chapter material that follows is divided into three Sections. In Section i a short summary treatment 
of the relationship of the population of Canada with world countries of the British Empire is presented in order to show 
the relative position of Canada compared with other lands as regards such fundamentals as population density, natural 
increase, infant mortality, etc. The broad reasons for the differences that exist are widely known and understood: they 

cannot be gone into here; the intention is that the outlines of this Section should serve to fix for the reader the world and Empire 
positions of Canada before the detailed analyses of the chapter material are studied. 

A short historical description of the territorial development of Canada is given in Section 2. 

Section 3 covers a series of resources and climatic maps of Canada. The purpose is to indicate the main reasons why the 
population of the Dominion is concentrated in certain sections of the country. Since all the races of mankind derive their main 
sustenance from the soil, the density of population depends fundamentally on the fertility of the soil, although this statement must 
be qualified in particular cases. • For instance, the transportation facilities available often permit food products to be brought 
from outside, but this in turn means that they must be paid for by other commodities that must be exchanged for them. Thus 
the relative economic advantage or disadvantage following on the possession of natural resources becomes important and leads to 
the concentration of manufacturing production, commerce, and financial and other services in populous communities. 

SECTION I — C A N A D A IN R E L A T I O N TO W O R L D POPULATION 

Statistics of World Population.—World comparisons are subject to very definite limitations; such figures as are available 
approximate statistical accuracy only in countries of the western world, or where the western nations have jurisdiction or where 
their influence has caused their methods to be copied. It follows that the populations of many important countries (such as 
China where figures of total population take the form of widely varying estimates) are approximations. World totals, .therefore, 
are also approximations arrived at by aggregating certain fairly accurate census data with estimates of questionable accuracy. 
The League of Nations figures for the latest pre-war year (1938) have been taken as the basis of these charts because (although 
later estimates are available in many cases) they are more comparable. For this reason the official estimates are used wherever 
possible and the unofficial estimates wherever official estimates are not available. In certain cases (though, fortunately, these cover 
but a few countries) the latest figures given in the League of Nations Year Book are the official estimates for years previous to 1938 
and these have, therefore, been accepted. 

Canada as a whole has always experienced a population increasing rapidly in numbers, and Canadians are prone to regard a 
steady increase in numbers as the normal condition. Aside from the fluctuating numbers of immigrants (relatively large until 
very recent years) coming to our shores, the consistently high rate of natural increase (birth rate less death rate) is sufficient 
foundation for this general impression. Nevertheless, in her early history Canada undoubtedly passed through stages where a 
stationary condition of population was very closely approached, but mainly through migration. 

Over the entire world, numbers cannot have been increasing with sufficient consistency to make increase characteristic of 
normal experience. Students of population phenomena have pointed out that the cumulative power of increase of human beings 
is such that a single pair of individuals increasing steadily at the low rate of only 1 p.c. per annum, over the period of the Christian 
era would have populated the world to approximately its present degree of density. But there are four or so thousand years of 
recorded history behind the Christian era and behind this again there are many thousands of years of human existence for which 

INTRODUCTION 

PO U R donner un meilleur relief à la matière des chapitres qui suivent, cette introduction est divisée en trois sections. La 
première traite sommairement de la relation entre la population du Canada et celle des autres pays du globe et de l'Empire 
Britannique, afin d'indiquer la position du Canada par rapport à celle des autres pays en ce qui a trait à des facteurs fonda-
mentaux comme la densité de la population, l'accroissement naturel, la mortalité infantile, etc. Les raisons des différences 

sont bien connues et comprises; on ne peut pas les discuter ici, mais ces grandes lignes permettent de déterminer la position du 
Canada dans le monde et l'Empire avant d'aborder les analyses détaillées des chapitres. 

Dans la deuxième section une brève description historique du développement territorial du Canada complète ces prémisses. 

La troisième comprend une série de cartes du climat et des ressources du Canada. Le but est d'indiquer les raisons principales 
pour lesquelles la population du Dominion est concentrée en certaines parties du pays. Comme toutes les races du genre humain 
tirent leur principale subsistance du sol, la densité de la population dépend fondamentalement de la fertilité du sol, bien qu'il faille 
faire des réserves en certains cas particuliers. Par exemple, les facilités de transport permettent souvent de faire venir des produits 
alimentaires de l'extérieur, mais par contre il faut les payer avec d'autres denrées qui doivent être échangées en retour. Ainsi, 
l'avantage ou le désavantage économique relatif qui accompagne la possession de ressources naturelles devient important et occa-
sionne la concentration de la production manufacturière, du commerce, de la finance et d'autres services dans les agglomérations 
populeuses. 

SECTION I — L E C A N A D A ET LA POPULATION MONDIALE 

Statistiques de la populatioyi mondiale.—Les comparaisons mondiales appellent des réserves très définies; les chiffres connus 
n'ont d'exactitude statistique que dans les pays du monde occidental, ou bien là où ils ont juridiction ou encore là où leurs méthodes 
sont copiées à cause de leur influence. Il s'ensuit que la population de plusieurs pays importants (comme la Chine, dont le chiffre 
de population totale est une estimation qui varie largement) est une approximation. C'est pourquoi les totaux mondiaux sont 
aussi des approximations calculées en assemblant certaines données passablement exactes de recensement avec des estimations 
d'exactitude douteuse. Les chiffres de la Société des Nations, la dernière année d'avant-guerre (1938), sont pris comme base de 
ces cartes parce qu'ils sont plus comparables (bien qu'il y ait des estimations plus récentes en plusieurs cas). Pour cette raison les 
estiynations officielles sont utilisées autant que possible et les estimations non officielles quand les estimations officielles n'existent pas. 
En certains cas (il ne s'agit heureusement que de quelques pays) les derniers chiffres de l'Annuaire de la Société des Nations sont 
les estimations officielles des années antérieures à 1938 et, par conséquent, elles ont été acceptées. 

Le Canada en général a toujours eu une population rapidement croissante et les Canadiens sont portés à regarder une augmenta-
tion constante comme chose normale. En dehors du nombre variable d'immigrés relativement considérable jusqu'à ces tout 
dernières années l'accroissement naturel uniformément élevé (natalité moins mortalité) suffit à établir cette impression générale. 
Néanmoins, dans les débuts de son histoire le Canada a certainement eu des stages qui différaient peu d'un état stationnaire de 
population, mais attribuables en grande partie à l'émigration. 

Dans le monde entier, le nombre d'habitants ne peut pas avoir augmenté avec assez; d'uniformité pour faire de l'augmentation 
une caractéristique normale. Les démographes ont souligné que la puissance cumulative de l'accroissement des êtres humains est 
telle qu'un seul couple d'individus qui aurait constamment augmenté au faible taux de 1 p.c. seulement par année depuis les débuts 
de l'ère chrétienne, aurait peuplé le monde à peu près à sa densité actuelle. Mais avant l'ère chrétienne, il y a quelque quatre 
mille ans d'histoire écrite et derrière tout cela plusieurs autres milliers d'années d'existence humaine qui restent sans histoire connue. 



CHAPTER I 

Growth, Distribution, Density, and Movement of 
the Population of Canada 

Growth 
The first two years of the Dominion's existence—1867-68—were difficult ones; there was general 

prosperity from 1869 to 1873, but conditions throughout the remaining years of the century were again 
not very good. The growth of population over these periods reflected the circumstances fairly well: 
for the decade 1871-81 the increase was 17.2 p.c. and for the following two decades 11.8 p.c. and 
1 1 . 1 p.c., respectively. Western population, of course, showed a large increase following the completion 
of the Canadian Pacific Railway (1885), but the increases in the eastern provinces were comparatively 
small between 1881 and 1901. 

A new and spectacular period of growth, marked by a large scale immigration movement, set in 
with the turn of the century. The general population increase from 1901 to 1911 was over 34.2 p.c., 
the greatest (both percentage and absolute) in the history of Canada and a higher rate for that decade 
than that of any other young and growing country in the world. After 1911 the successively lower 
rates of 21.9 p.c., 18.1 p.c., and 00 p.c., respectively, were experienced for the three following decades. 

The graphs and diagrams that follow show: (1) the absolute growth of the Canadian population 
for decennial periods since 1851 by the major divisions of the country; (2) the increase in density per 
square mile for the same years; and (3) the percentage growth of the population by provinces and 
territories. 

The main elements that have entered into the growth of Canadian population are: the natural 
increase of the population itself (i.e., the total births less the total deaths over a given period); im-
migration; and emigration to other lands. Previous to 1901 the immigration movement ran well 
under 50,000 per annum, but after the turn of the century it rose rapidly to five times that volume 
and eventually passed 400,000 in a single year. Counteracting this influence, a large proportion of 
the Canadian population has been regularly lost by emigration largely due to the natural and persistent 
attraction that the United States has had for Canada's virile but less wealthy people. The other 
factor in population growth, viz;., natural increase, has shown a fairly high and steady rate of increase 
over the period. 

Density 
There are two concepts relating to density of population that deserve passing mention. What 

is known as the "optimum" density may be said to have been attained when a further increment in the 
population of a particular country or area is not accompanied by a more than corresponding increase in 
the wealth per capita under all the conditions—economic and social—prevailing in that area. A t 
the other end of the scale there is what is termed the "minimum effective density", i.e., that minimum 



CHAPITRE I 

Accroissement, distribution, densité et mouvement de la 
population du Canada 

Accroissement 
Les deux premières années de l'existence du Dominion—1867-68—ont été difficiles; la prospérité 

fut générale de 1869 à 1873 mais les conditions du déclin du siècle ne furent pas très bonnes. 
L'accroissement de la population durant ces périodes reflète assez fidèlement les circonstances: l'aug-
mentation de la décennie de 1871-81 est de 17.2 p.c. et celle des deux autres décennies est de 11 .8 p.c. et 
1 1 . 1 p.c. respectivement. La population de l'Ouest, naturellement, manifeste une forte augmentation 
après l'achèvement du chemin de fer Canadien Pacifique (1885) mais les augmentations dans les 
provinces de l'Est sont comparativement faibles de 1881 à 1901. 

Une nouvelle période spectaculaire d'accroissement, marquée par un mouvement immigratoire, 
commence au tournant du siècle. L'augmentation générale de la population de 1901 à 1911 dépasse 
34.2 p.c., soit l'augmentation la plus forte (proportionnellement et absolument) de l'histoire canadienne 
et le taux le plus rapide pour cette décennie de tout autre jeune pays grandissant. Après 19 1 1 , les 
trois décennies suivantes ont des taux successivement inférieurs de 21.9 p.c., 18.1 p.c. et 00 o p.c. 

Les graphiques et diagrammes de la p. 00 montrent: (1) l'accroissement absolu de la population 
canadienne pour les périodes décennales depuis 1851 suivant les principales divisions du pays; 
(2) l'augmentation de la densité par mille carré ces mêmes années; et (3) l'accroissement proportionnel 
de la population par province et territoire. 

Les principaux éléments de l'accroissement de la population canadienne sont: l'accroissement 
naturel de la population elle-même (i.e. les naissances moins les décès d'une période donnée) ; l'immigration ; 
et l'émigration. Ces facteurs sont donnés sous forme de diagrammes à la p. 00 pour les recensements 
décennaux de 1891-1941. Avant 1901 le mouvement immigratoire est bien en bas de 50,000 par année, 
mais après le tournant du siècle il n'est pas lent à quintupler et atteint finalement les 400,000 en une 
seule année. Par ailleurs, une forte proportion de la population canadienne est perdue régulièrement 
par l'émigration due largement à l'attraction naturelle et persistante que les Etats-Unis exerçaient sur 
les gens virils mais moins riches du Canada. L'autre facteur de la croissance de la population, i.e. 
l'accroissement naturel, a un taux d'augmentation passablement élevé et constant durant la période. 

Densité 
Deux concepts de densité de la population méritent d'être mentionnés en passant. On peut dire 

que la densité dite "óptima" est atteinte si une autre augmentation de la population d'un pays ou d'une 
région ne s'accompagne pas d'une augmentation plus que correspondante en richesse par tête dans 
toutes les conditions—économiques et sociales—de cette région. A l'autre extrémité de l'échelle se 
trouve la "densité effective minima", i.e. cette densité minima essentielle à l'organisation économique, 
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AREA AND POPULATION 
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AREA AND POPULATION OF THE BRITISH EMPIRE — PERCENTAGES BY CONTINENTS AND COUNTRIES 
( L A T E S T C O M P A R A B L E P R E - W A R E S T I M A T E S ) 

SUPERFICIE ET POPULATION DE L'EMPIRE BRITANNIQUE — POURCENTAGE PAR CONTINENT ET PAYS 
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LAND CLASSIFICATION 
CLASSIFICATION DES TERRES 
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CLASSIFICATION OF AGRICULTURAL, FORESTED AND WASTE LAND' IN CANADA, BY PROVINCES, 
(CIRCA) 1940 

CLASSIFICATION DES TERRES AGRICOLES,. BOISEES ET INCULTES* AU CANADA, PAR PROVINCE. 
(CIRCA) 1940 
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PHYSIOGRAPHY 
PHYSIOGRAPHIE 
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PHYSIOGRAPHIC DIVISIONS 

DIVISIONS PHYSIOGRÂPfflQUES 

Orography of Canada 

The orographical map of this Plate shows the land eleva-
tion of Canada including a profile along the Canadian Pacific 
Railway from Montreal to Vancouver. This, together 
with the key map showing physiographic divisions, gives a 
fairly complete idea of the land surface of the country. The 
six physiographic divisions are based largely on geological 
structure, but they tie in very closely with the orography 
as shown on the larger map. 

Orographie du Canada 

La carte orographique de cette planche montre la hauteur 
des terres du Canada avec un profil le long du chemin de 
fer Canadien Pacifique de Montréal à Vancouver. Cette 
carte, ainsi que la carte-index montrant les divisions physio-
graphiques, donne une idée assez; complète du relief du pays. 
Les six divisions physiographiques sont basées largement sur 
la structure géologique, mais elles concordent très étroite-
ment avec l'orographie comme le montre la plus grande carte. 
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ISOTHERMES DES TEMPERATURES 
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RAN6E OF VARIATION OF JANUARY MEAN 
TEMPERATURES AT PLACES INDICATED 

CHAMP DE VARIATION DES TEMPERATURES 
MOYENNES DE JANVIER AUX ENDROITS INDIQUES 

C L I M A T E 
C L I M A T 
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January Mean Temperatures arranged by frequency 
of occurrence within limits indicated for six cities. 
When one falls exactly on a limit it is counted in the 
next higher ¿roupi Means calculated to precision of 
Xoth dedrerFahrenheit. 

Températures moyennes de janvier disposées par 
fréquence dans les limites indiquées de six vil-

les. Si une température tombe exactement 
sur une limite, elle compte avec le ¿roype 

plus élevé suivant. Moyennes calculées 
au dixième de dejiré Fahrenheit. 
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TOTAL VALUE OF METAL* PRODUCTION, 
BY PROVINCES, 1939 

VALEUR TOTALE DE LA PRODUCTION 
METALLIQUE,' PAR PROVINCE, 1939 

PRODUCTION OF PRINCIPAL METALS 
IN C A N A D A , 1939 

PRODUCTION DES PRINCIPAUX METAUX 
A U CANADA, 1939 



A G R I C U L T U R E 
A G R I C U L T U R E Planche 1 0 

GROSS VALUE OF AGRICULTURAL PRODUCTION. 
1918-40 

VALEUR BRUTE DE LA PRODUCTION AGRICOLE, 
1918-40 

REGIONAL DISTRIBUTION 
DISTRIBUTION REGIONALE 

AGRICULTURAL RESOURCES 
OF 

• CANADA 

RESSOURCES AGRICOLES 
DU 

CANADA 

QUANTTTIES AND VALUES OF PRINCIPAL GRAINS 
GRJOWN IN CANADA 1918-40 

QUANTITES ET VALEURS DES PRINCIPAUX GRAINS 
CULTIVES AU CANADA 1918-40 

ALL GRAINS - TOUS GRAINS 
n n 



COMMERCIAL FISHING RESOURCES OF CANADA 

PÊCHERIES COMMERCIALES DU CANADA 

NOTE: The varieties of fish shown in the labels are N O T A : - Les variétés de poisson sont disposées sui-
ranked according to average yearly quantities caught vant le volume de la prise. La dimension du 
during the period 1936-40. The size of type indicates caractère indique à peu près la valeur relative de 
roughly the relative caught and landed values. la prise débarquée. 

FISHERIES 
PÊCHERIES 

Plate 1 1 
Planche • I 

PRINCIPAL FISH CAUGHT AND LANDED 
Average for years 193640 

PRINCIPAUX POISSONS PRIS ET DEBARQUES 
Moyenne de 1936-40 

SIX PRINCIPAL FISH CAUGHT AND LANDED, 1920 1940 
SIX PRINCIPALES VARIETES DE POISSON PRIS ET DEBARQUE 

1920-1940 

R E G I O N A L C O M P A R I S O N O F F ISH C A U G H T A N D L A N D E D 1936-40 

C O M P A R A I S O N R E G I O N A L E D U P O I S S O N PRIS E T D E B A R Q U E 1936-40 
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ESTIMATED RAW FUR PRODUCTION OF CANADA FROM FUR FARMS AND FROM THE WILD 
(AVERAGE OF SEASONS 1935-39) 

PRODUCTION CANADIENNE ESTIMATIVE DE FOURRURES BRUTES DES FERMES A FOURRURE 
ET DE LA VIE SAUVAGE 

(MOYENNE DES SAISONS DE 1935 39) FUR RESOURCES OF CANADA 
(FUR FARMING AND TRAPPING) 

RESSOURCES EN FOURRURES 
DU CANADA 

(FERMES A FOURRURE ET PŒGEAGB) 

VALUE OF RAW FUR PRODUCTION IN 
CANADA, 1921-39 

VALEUR DE LA PRODUCTION CANADIENNE 
DE FOURRURES. 1921-39 

NUMBER OF FUR FARMS AND VALUE OF 
ANIMALS, 1921 -39 

NOMBRE DE FERMES A FOURRURE ET VALEUR 
DES ANIMAUX, 1921-39 

REGIONAL DISTRIBUTION OF FÜR FARMING, 1939 
DISTRIBUTION REGIONALE DE L'INDUSTRIE DES FERMES A FOURRURE, 1939 

AN1MALS ON FAR MS ANIMAUX SUR LES FERMES 



EXTERNAL TRADE 
COMMERCE EXTÉRIEUR 

Plate 1 Q 
Planche I J 

lïïMAiMEMAMSI M E Of CMADA 
TRADE MIR CERM C0ÜNTRKS, 1939 

( LATEST PRE-WAR CALENDAR Y E A R ) 

COMMEECE-MAECRMISS EXTERIEUR Dil CANADA 

COMMERCE AVEC O M S BÖS, 1939 
( D E R N I E R E ANNEE CIVILE D'AVANT-GUERRE^ 

CANADIAN TRADE WITH COUNTRIES CONCERNED ^ 
(FIGURES IN M I L L IONS OF D O L L A R S ) 

COMMERCE CANADIEN AVEC L E S P A Y S CONCERNES J 
( CH I F FRES EN M I L L I O N S DE D O L L A R S ) J 

CANADIAN GOVERNMENT T R A D E OFFICES 1 
POSTES DE COMMISSAIRES DU COMMERCE DU CANADA/ 

BRITISH POSSESSIONS, PROTECTORATES AND MANDATESV 
POSSESSIONS,PROTECTORATS ET MANDATS BRITANNIQUES j ' 

HISTORICAL LEVELS OF CANADA'S EXTERNALTRADE 
NIVEAUX HISTORIQUES D l COMMERCE EXTERIEUR DU CANADA 

I M P O R T S INTO CANADA , 1 9 2 6 - 3 9 

, I M P O R T A T I O N S A U CANADA , 1926 -39 

DOMESTIC E X P O R T S F R O M CANADA, 1926-39 
EXPORTATIONS DOMESTIQUES DU CANADA, 1926-39 

BALANCE OF TOTAL MIRCHANDISE TRADE(EXCLUDINGGOLD)FOR CANADA,IÖ9CH939 

BALANCE Dl) COMMERCE GLOBAL DE MARCHANDISES (MOINS L'ORlPOUR LF. CANAM J800-I939 



POPULATION 
POPULATION 

Plate 1 /• 
Planche I O 

INCREASE or DECREASE 
IN 

POPULATION 
BY 

COUNTIES 
AND 

CENSUS DIVISIONS, 
1 8 5 1 - 7 1 

AUGMENTATION 
ou 

DIMINUTION 
DE 

POPULATION 
PAR 

COMTE et DIVISION 
DE 

RECENSEMENT, 
1 8 5 1 - 7 1 

P E R C E N T A G E I N C R E A S E . BY P R O V I N C E S , 

1851-71 

A U G M E N T A T I O N P R O P O R T I O N N E L L E , 
P A R P R O V I N C E . 

1851-71 

W E S T E R N C A N A D A W A S N O T O R G A N I Z E D F O R C E N S U S PURPOSES BEFORE 
1901, E X C E P T M A N I T O B A , BRITISH C O L U M B I A A N D T H E N O R T H W E S T 
T E R R I T O R I E S W H I C H WERE P A R T I A L L Y C O V E R E D IN 1851 A N D 1861. 
T H E E A R L Y FIGURES A R E I N T H E F O R M O F G R O U P T O T A L S T H A T C A N N O T 

BE D I S T R I B U T E D 

(Set "TnutrroiiAL EVOLUTION", Section 2 of the Introduction.) 

L 'OUEST C A N A D I E N N ' E T A I T P A S O R G A N I S E P O U R LES F I N S D U RECENSE-
M E N T A V A N T 1901. EXCEPTE LE M A N I T O B A , L A C O L O M B I E B R I T A N N I Q U E 
E T LES T E R R I R O I R E S D U N O R D - O U E S T Q U I F U R E N T P A R T I E L L E M E N T 
E N U M E R E S E N 1851 E T 1861. LES P R E M I E R S C H I F F R E S S O N T SOUS F O R M E 

D E T O T A U X D E G R O U P E Q U I N E P E U V E N T P A S E T R E R E P A R T I S . 

(Voir "EVOLUTION TIUITOUAIB*', action 2 de l'Introduction.) 



P O P U L A T I O N 
P O P U L A T I O N 

Plate 1 /• 
Planche I O 

U R B A N I Z A T I O N F O R O N T A R I O 

U R B A N I S A T I O N P O U R O N T A R I O 

P E R C E N T A G E D I S T R I B U T I O N O F T O T A L U R B A N P O P U L A T I O N 

A C C O R D I N G T O SIZE O F P L A C E O F R E S I D E N C E 

D I S T R I B U T I O N P R O P O R T I O N N E L L E D E L A P O P U L A T I O N 
U R B A I N E T O T A L E D ' A P R E S L ' I M P O R T A N C E D U LIEU 

D E D O M I C I L E 

DEGREE OF URBANIZATION BY COUNTIES 
(URBAN PER 1,000 INHABITANTS) ONTARIO, 1931 

DEGRE D'URBANISATION PAR COMTE 
(URBAINS PAR 1,000 HABITANTS) ONTARIO, 1931 



DENSITY OF POPULATION BY COUNTIES, 
QUEBEC, 1931 

DENSITE DE LA POPULATION PAR COMTE, 
QUEBEC, 1931 

C H A N G E S IN D E N S I T Y F O R Q U E B E C C O M P A R E D W I T H C A N A D A , 
1851-1931 

C H A N G E M E N T S DE D E N S I T E D U Q U E B E C C O M P A R A T I V E M E N T A U C A N A D A , 

1851-1931 

P O P U L A T I O N 

P O P U L A T I O N 

Plate 1 /• 
Planche I O 



D I S T R I B U T I O N 
O F 

P O P U L A T I O N , 
C A N A D A , 

1 9 3 1 

D I S T R I B U T I O N 
D E L A 

P O P U L AT I O N , 
C A N A D A , 

\ 1 93 1 

NOTE: NOTA: 
A dot represent« 1,000 people but the population of each Un point représente 1,000 personnes mais la population de 
of the ten'Greater Cities' is shown by a disc proportionate chacune des dix 'Grandes Cités' est indiquée par un disque 
in area to the dot, and their populations are additional de surface proportionnée aux points, et leur population 
to the dot distribution. The Greater Cities are repeated s'ajoute â la distribution par points. Les Grandes Cités 
below to facilitate comparison. sont répétées ci-dessous pour faciliter la comparaison. 

PERCENTAGE OF TOTAL POPULATION 
FOR THE TEN GREATER CITIES. 

^ 1931 Î Discs) 
POURCENTAGE DE LA POPULATION TOTALE 

POUR LES DIX GRANDES CITES, 
L J / M 1 9 3 1 (DISQUES) 

PERCENTAGE DISTRIBUTION OF TOTAL POPULATION, 
BY PROVINCES. 1931 

DISTRIBUTION PROPORTIONNELLE DE LA POPULATION TOTALE, 
PAR PROVINCE. 1931 

P O P U L A T I O N 
P O P U L A T I O N 

Plate 1 /• 
Planche I O 



POPULATION 

POPULATION 

Plate 
Planche L L 

PERCENTAGES OF THE TOTAL, THE URBAN, AND THE RURAL-
POPULATIONS FOR THE AREA SHOWN TO THE TOTAL, THE 
URBAN, AND THE RURAL POPULATIONS OF CANADA, 1901 

POPULATIONS TOTALE, URBAINE ET RURALE* DE LA REGION 
INDIQUEE EN POURCENTAGE DES POPULATIONS TOTALE, 

URBAINE ET RURALE DU CANADA, 1901 

NOTE: 
A dot represents 100 people. Cities, 

towns and villages with populations of more 
than 1,000 are shown by discs proportionate 
in area to the dot. Lesser centres are shown 
by concentrations of dots. 

NOTA: 
Un point représente 100 personnes. Les 

cités, villes et villages de plus de 1,000 âmes 
sont indiqués par des disques de surface 
proportionnée au point. Les centres moins 
grands sont indiqués par des concentrations 
de points. 

DISTRIBUTION POPULATION 
IN THE 

ST. LAWRENCE VALLEY 
( INCLUDINGTHE E A S T E R N TOWNSHIPS) 

AND THE 

GREAT LAKES PENINSULA, 
1 9 0 1 

DISTRIBUTION LAPOPULATION 
DANS LA 

VALLEE du ST'LAURENT 
(Y COMPRIS LES C A N T O N S DE L'EST) 

ET LA 

PENINSULE DES GRANDS LACS, 
1 9 0 1 

ADDITIONAL DETAIL OF URBAN POPULATION FOR MONTREAL AND JESUS ISLANDS 
(Not Included on the Main Map) 

DETAIL ADDITIONNEL DE LA POPULATION URBAINE DES ILES DE MONTREAL ET JESUS 
(Omis de la carte principale) 



RBLIGIONS 

RILIGIONS 
Plate | Q 
Planche 1 0 

INCREASE OR DECREASE 
IN POPULATION 

OF 
NETHERLANDER ORIGIN. 

BY PROVINCES, 
1671-1901 

(OR YEARS INDICATED) 

AUGMENTATION OU DIMINUTION 
DE POPULATION 

D'ORIGINE HOLLANDAISE. 
PAR PROVINCE, 

1671-1901 
!OU ANNEES INDIQUEES) 

INCREASE OR DECREASE 
IN POPULATION 

OF 
GERMAN ORIGIN. 

BY PROVINCES, 
1871-1901 

I OR YEARS INDICATED) 

AUGMENTATION OU DIMINUTION 
DE POPULATION 

D'ORIGINE ALLEMANDE. 
PAR PROVINCE. 

• 071-1901 
LOU ANNEES INDIQUEES) 

INCREASE OR DECREASE 
OF 

ROMAN CATHOLICS, 
BY PROVINCES. 

1861-1901 
'OR YEARS INDICATED) 

AUGMENTATION OU DIMINUTION 
DES 

CATHOLIQUES ROMAINS, 
VI PAR PROVINCE, 
NS 1861-1901 

(OU ANNEES INDIQUEES' 

INCREASE OR DECREASE 
OF 

ANGLICANS. 
BY PROVINCES. 

1861-1901 
'OR YEARS INDICATED/ 

AUGMENTATION OU DIMINUTION 
D'ANGLICANS, 

PAR PROVINCE. 
1861-1901 

'OU ANNEES INDIQUEE»! 



POPULATION 
POPULATION 

Plate 1 /• 
Planche I O 

PERCENTAGES OF THE TOTAL, THE URBAN, AND 
THE RURAL* POPULATIONS OF NOVA SCOTIA TO 

THE TOTALS FOR CANADA, 1901 

POPULATIONS TOTALE, URBAINE ET RURALE* DE LA 
NOUVELLE-ECOSSE EN POURCENTAGE DES POPULATIONS 

TOTALES POUR CANADA, 1901 

DISTRIBUTION OF POPULATION 

N O V A SCOTIA, 

1901 

DISTRIBUTION DE LA P O P U L A T I O N 

EN 

NOUVELLE-ECOSSE, 

1901 



POPULATION 

POPULATION 
Plate 1 /• 
Planche I O 

DISTRIBUTION 
OF 

POPULATION 
OF 

BRITISH ISLES 
ORIGIN, 

1 9 3 1 

DISTRIBUTION 
DE LA 

POPULATION 
ORIGINAIRE 

DES 

I ILES BRITANNIQUES, 
M L i 9 î i 

PERCENTAGES OF BRITISH ISLES ORIGIN 
(URBAN AND RURAL) TO TOTAL POPULATION 

POURCENTAGES D'ORIGINAIRES DES ILES 
BRITANNIQUES (URBAINS ET RURAUX) DE 

LA POPULATION TOTALE 

B R I T I S H I S L E S O R I G I N S C O M P A R E D W I T H F R E N C H A N D A L L 
O T H E R , 1931 

O R I G I N A I R E S D E S I L E S B R I T A N N I Q U E S C O M P A R A T I V E M E N T A 

C E U X D E F R A N C E E T A T O U S A U T R E S , 1931 



R E L I G I O N S 

R E L I G I O N S 

Plate ^ j 
Planche ^ I 

DISTRIBUTION 
OF 

ROMAN CATHOLICS, 
1931 

DISTRIBUTION 
DES 

CATHOLIQUES ROMAINS, 
I 9 3 I 

PERCENT AGES OF ROMAN CATHOLICS 
TO TOTAL POPULATION 

POURCENTAGES DE CATHOLIQUES ROMAINS 
DANS TOUTE LA POPULATION 

PERCENTAGE OF ROMAN CATHOLICS 
FOR THE TEN GREATER CITIES. 1931 (DBCSJ 

POURCENTAGE DE CATHOLIQUES ROMAINS 
POUR LES DIX GRANDES CITES. 1931 (DISQUES) 


